
Všem členkám a členům KSČM!
  Vážené soudružky, vážení soudruzi,
komunistické  hnutí  v  roce  svého stého  výročí  prochází  složitými  okamžiky  vlastní 
existence.  Přes  usilovnou  práci  mnoha  našich  členů,  kteří  působili  ve  volených
funkcích na různých úrovních, pomáhali jednotlivcům i skupinám obyvatel, nepodařilo
se obhájit naše parlamentní a mnohde ani krajské pozice. 
Výsledek parlamentních voleb postavil statisíce občanů naší země do role lidí druhé
kategorie bez zastoupení v Poslanecké sněmovně. Hlas levicového voliče už nebude
slyšet a levicové návrhy nebudou diskutovány v hlavních médiích ovlivňujících veřejné
mínění. Na řadu přijdou pravicová řešení ekonomické krize kapitalismu – poplatky ve
zdravotnictví, zavedení školného, zdražení energií, služeb i potravin. Tento mix řešení
může být mnoho našich spoluobčanů likvidační.
KSČM si  pozdě uvědomila dopady své nejednotné a málo čitelné politiky.  Mediální
prostor jsme nedokázali efektivně využít a oslovit občany jasně a srozumitelně. Naše
dílčí  úspěchy v  prosazování  komunistického programu si  tak snadno přivlastňovali
druzí. K tomu permanentně vedené antikomunistické útoky jak pravicových sil, tak i
sdělovacích prostředků systematicky oslabovaly přitažlivost komunistických ideálů pro
mladou generaci,  vzdělance,  a  dokonce i  pro  potřebné sociální  skupiny – seniory,
mladé rodiny, matky samoživitelky, zdravotně postižené.
V  reakci  na  všechny  předchozí  události  zvolil  mimořádný  sjezd  KSČM  novou
předsedkyní  Kateřinu  Konečnou  s úkolem  vrátit  důvěru  občanů  v práci  a  cíle
Komunistické strany Čech a Moravy. Komunistická strana ale není a ani nesmí být
stranou jednoho člověka. 
ědomi si úctyhodných zkušeností a vědomostí starší generace komunistů, obracíme
se na ně s prosbou a soudružskou výzvou - podpořte snahy nového vedení vrátit
komunistickému hnutí u nás revoluční charakter a přirozenou autoritu. Pomozte
každý, jak můžete, podle svých sil  a schopností,  zdraví a ekonomických možností,
vzdělání a zkušeností. 
Nastupující generaci komunistů vyzýváme – vzdělávejte se! Do stranické práce pak
dle svých možností a schopností vnášejte moderní způsoby práce a komunikace a
mladický  elán.  Nebude  to  jednoduché,  neboť  mimo  politické  boje  budeme  muset
svádět i boj o ekonomické zajištění KSČM. 
Stavějme na tom, co nás spojuje! Překonejme rozepře a vrhněme se na náš společný
úkol: postavit  KSČM znovu nejen na nohy,  ale i  do čela zápasů za naplnění práv
pracujících, za důstojný život seniorů a mírovou budoucnost pro naše děti a vnuky.
           V Praze, dne 1. listopadu 2021 Kateřina Konečná,předsedkyně ÚV 

Oživení konceptu zestátnění
 Všude kolem sebe vidíme narůstající ceny pohonných hmot, energií, ale i základních
potravin. Za vysoké ceny energií prý může vláda Andreje Babiše – tuto skutečnost
prohlásil v Otázkách Václava Moravce dne 17. 10. 2021 možný kandidát na předsedu
vlády Petr  Fiala  z ODS.  Vypadá to,  že nastupující  pravicová vláda bude ze všeho
možného a nemožného obviňovat Babiše, populismus a levici. 
  V tomto případě došlo ke kvalitativnímu posunu, kdy za současný stav věcí nebudou
moci komunisté, jak se tvrdilo posledních 30 let. Musíme si ale narovinu říci, že za
nárůst cen energií nemůže ani Andrej Babiš, ani levice. Může za to neviditelná ruka
trhu,  která  v našich podmínkách  řádí  již  několik  desítek  let  a  byla  zavedena v 90.
letech 20. století právě vládou ODS. Tenkrát se tvrdilo, že trh se dokáže regulovat sám
a také sám všechno vyřeší. No a dnes pociťujeme výsledek. Trh věci řeší sám bez
zásahů státu – ERU, který by měl nějakým způsobem oblast energetiky regulovat, spíš
působí dojmem gaučového psíka, který vrčí, štěká, ale nekouše.
    Do  celého  procesu  nám navíc  vstupuje  privatizace  energetického  sektoru,  kdy
neexistuje jeden dodavatel elektrické energie, tak jako tomu bývalo kdysi v minulosti.
Právě  z důvodu  silné  privatizace  tohoto  sektoru  kritické  infrastruktury  se  vynořilo
mnoho šmejdů, podvodníků a jiných vykuků, kteří v současné době postupně krachují.
Jedním  z nejvýraznějších  krachů  je  pád  Bohemia  Energy  z jejíhož  pádu  pravicoví
politici  obviňují  vládu  Andreje  Babiše.  Jenže  pokud někdo podniká  na trhu,  tak  si
s sebou nese i veškerá rizika s tím spojená a je si za svá počínání také odpovědný.
Takže  za  pády uměle  vytvořených  dodavatelů  energií  nenese  odpovědnost  žádná
vláda, ale trh, který se tím sám reguluje. K tomu by nikdy nedošlo, kdyby existoval
jeden výhradní (rozumějme monopolní) dodavatel energií, protože by jej vlastnil stát a
ten by cenu reguloval  ve veřejném zájmu.  Pokud se totiž do kritické infrastruktury
vloudí privatizace a volný trh, tak to ve finále odnesou koncoví uživatelé – tedy fyzické
a právnické osoby. Do budoucna je tedy nutné mít jednoho dodavatele energií, který
bude vlastněný státem. Má to své opodstatnění i logiku.
   Tím to ale zdaleka nekončí. Vysoké ceny mohou rychle vystřelit nejen u energií, ale
například u další strategické suroviny – vody.  I  zde můžeme vidět,  že značná část
vodních  zdrojů,  stejně  i  vodovodních  řadů  a  kanalizací  je  v rukou  soukromých
společností typu Veolia. I v tomto případě se jedná o kritickou infrastrukturu, jež se
nechala  zprivatizovat  v divokých  devadesátkách  a  výsledek  se  rychle  dostavuje.
Mnohdy lidé totiž platí i přes 100, – Kč za jeden kubík vody a zcela jistě bude hůř,
protože nárůst cen energií se promítne i do této oblasti. Pokud by veškeré vodní zdroje
byly ve vlastnictví obcí, měst, krajů nebo státu, tak si mohou regulovat cenu vody ve
veřejném zájmu a vybrané peníze investovat do údržby vodovodního řadu nebo na
jiné věci s tím spojené. Musíme si uvědomit, že voda bude do budoucna potřeba stále
více a bude jí stále méně. Jedná se o silné existenční riziko, protože bez vody, ale i
energií nemůžeme existovat jako civilizace 21. století. Jelikož do všech oblastí kritické
infrastruktury zasahuje volný trh za účelem tvorby zisku, který následně reguluje tuto
oblast obrovskými bankroty soukromých korporací, tak je nutné do procesu opět vrátit
stát. Jsou totiž oblasti, kde trh nemá co pohledávat, protože dané komodity potřebují 
ke svému přežití všichni, tedy celá společnost a stát. Trh může bez problémů být jinde,
ale strategické plánování ve spojení se silnou státní infrastrukturou je jediným možným
řešením, jak zamezit budoucím krizím, které zcela jistě přijdou. Otázkou je pouze, kdy 
a jak na ně budeme připraveni.                 Jan Klán, sociologVěneček jsme položili i na 
hob krasnoarmějců v Kladně -  Vrapicích a u sochy našeh

 Jan Klán. sociolog

Přestaňte kupčit s koryty a zastropujte cenu energií!
Povolební situace České republiky je ve znamení snahy sloučit neslučitelné pod vidinou
pohodlných ministerských křesel pro mocichtivé.
S plnou vážností při znalosti situace proto odmítáme toto kupčení vedoucí k uspokojení
osobních  ambicí  všech  pěti  stran  ve  dvou  koalicích  tvořících  většinu  v Poslanecké
sněmovně. Chtivost po moci nesmí být na úkor odbornosti a zodpovědnosti vůči všem
voličům. Vláda nesmí zastupovat pouze zájmy úzké skupiny voličů!
Lidé oprávněně očekávají řešení akutních problémů, které dosluhující vláda již nemůže
řešit a nová vláda nepředložila ani elementární návrhy, jak bude postupovat.
KSČM je připravena na levicovou alternativu programového prohlášení vlády a předloží
občanům program pro neprivilegované, kteří zůstávají dlouhodobě mimo zájem všech
polistopadových vlád. Nyní ale občané s hrůzou sledují růst životních nákladů, aniž by
se  dočkali  návrhů  řešení  této  krize  kapitalismu.  Spolu  s nimi  proto  odmítáme
jednorázové energetické žebračenky z návrhu pravice, které budou nutit lidi stát dlouhé
fronty na úřadech s nejistým výsledkem.
Odmítáme jednostrannost této podpory, která nezohledňuje další skupiny občanů
doposud ekonomicky stabilních a vržených do energetické chudoby více než 300
% zvýšením záloh na elektrickou energii a plyn, s vyúčtováním snad za rok.
Občané očekávají řešení svého problému dnešního dne, ne sliby do budoucna!
Senioři nesmí platit zálohy na energie větší, než je jejich důchod!
Lidé,  kteří  investovali  do  nových  zdrojů  energie  a  ekologických  kotlů,  se  cítí
zrazeni svou vládou!
KSČM vyzývá končící  vládu,  okamžitě zastropujte  ceny energií  na úrovni  roku
2020 + 25 %! Vítězné koalice, přestaňte bojovat o svá korýtka a podpořte toto
řešení, které je jediné schopné zvrátit pád statisíců občanů České republiky pod
hranici chudoby.                                                           VV ÚV KSČM

Den státnosti 28. říjen 2021

Ve středu 27. října v 10. hodin jsme se sešli na hlavním hřbitově v Kladně, abychom si
připomněli  nejen   103.  výročí  Dne  státnosti  naší  republiky,  ale abychom zde uctili
památku zesnulých, památku těch, kteří za naší svobodu dali to nejcenější, své životy.
Na hrob krasnoarmějců položili kytici místopředsedové OV KSČM ss. Nyš a  Kalousová,
za LKŽ předsedkyně Hroníková a Zvonařová a za OR KČP Krčálová a mladý Šimek.
Krátce  zde  promluvil  s.  Nyš  a  s.  Vostrá,  členka  ÚV  KSČM  ve  svém  vystoupení
připomněla nejen historickou minulost,  ale i  současnost  a výhled do budoucnosti.  V

závěru pak nám všem popřála hodně zdraví a život v míru, bez válek a lidského utrpení.
 Věneček jsme položili i na hrob krasnoarmějců v Kladně -  Vrapicích a u sochy našeho 
Aljoši“                                                                                            Text: Nyš, foto, Skála, 
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 Boj za lepší život občanů pro nás nekončí!
Statisíce  občanů  v exekucích;  dvě  třetiny  pracujících,  kteří  nedosáhnou  ani  na
průměrnou mzdu; předražené bydlení; nekontrolovaný růst cen. Takhle nevypadá život
ve  státě,  který  sám  sebe  tituluje  jako  rozvinutý.  Všichni  tito  lidé  přišli  na  půdě
Poslanecké sněmovny ČR o hlas. Nebude, kdo by předložil návrhy, jak těmto lidem
pomoci, jak problémy, které občany trápí, řešit.  Formující se vláda už jasně deklaruje,
že neprivilegovaní občané zažijí  krušné časy.  Možná ne nepodobné těm mezi  léty
2006-2013.  Mezi  akutní  rizika  patří  nastupující  energetická  chudoba,  zmrazení
důchodů  a  platů,  větší  zpoplatnění zdravotnictví  a  školství,  rušení  slev  na  jízdné,
pokračující privatizace či podlézání velkým developerům místo řešení lidem skutečně
dostupného  bydlení.  KSČM  nechce  jednostrannou  zahraniční  politiku,  drancování
národního  bohatství  a  další  oslabování  suverenity  naší  země.  Jako  hrdí  vlastenci
odmítáme nahnědlé  populistické  výkřiky  bez reálných  kroků.  KSČM i  přes  značně
omezený prostor, nejen v médiích, nerezignuje na tvrdou a jasnou politiku ve prospěch
občanů.  Kdekoli  bude  chtít  nová  vláda  zaútočit  na  ty  nejslabší,  tam  se  střetne
s komunistickou stranou. Na ulici, v odborech, na pracovištích, internetu i sociálních
sítích.  Jsme  jedinou  stranou  systémové  alternativy  socialistické  společnosti.  Bez
korupčníků, kmotrů i zahraničních patolízalů. Vyzýváme všechny občany, společenské
i politické organizace a iniciativy, aby se k nám v tomto úsilí připojili!                          !
.                                                                              Autor:  Mediální úsek ÚV KSČM

Kdo  jste  doktore  Schwabe?“Cirkusový  vyvolávač,  který  vyrostl  se
stříbrnou lžičkou v ústech,  jehož srdce se nemá o co
podělit se světem.“
Dr.  Klaus  Martin  Schwab,  prezident  Světového
ekonomického  fóra  (WEF),  se  od  loňského  roku  stal
klíčovou  postavou  světové  politiky.  V  roce  2020
předložil plán „Velkého resetu“, který má zcela převrátit
světový řád.  Schwab tento plán podrobně popisuje ve
své  knize COVID-19:  Velký  reset,  která  vyšla  v  létě
2020. Schwab na toto téma navázal v knize Stakeholder
Capitalism: A Global Economy that Works for Progress,
People and Planet, která vyšla na začátku roku 2021.
Schwab, který se v březnu dožil 83 let, je, dá se říci, na
vrcholu  své  slávy.  Ale  skandální  slávy.  Plán  „Velkého
resetu“ totiž zahrnuje převzetí moci nad světem malou
skupinou  „vyvolených“.  Zájem  o  životopis  Klause
Schwaba přirozeně vzrostl. Na internetu je život našeho

hrdiny popsán velmi podrobně, ale z nějakého důvodu pouze od doby, kdy ukončil
střední školu a v roce 1957 nastoupil na Švýcarský federální technologický institut. A
co předtím? Dva nebo tři řádky: narozen 30. března 1938 v Ravensburgu, Německo.
Studoval na tamním gymnáziu, které dokončil v roce 1957. O jeho rodičích, předcích a
příbuzných, gymnaziálních studiích, kamarádech z dětství ani zvycích se nezmiňuje.
Jako by někdo Klausův životopis označil za „tajný“ už za jeho života v Ravensburgu.
Přirozeně se objevily různé verze.
  Klausův otec se jmenoval Eugen Wilhelm Schwab. Rok narození byl 1899. Když se
Klaus narodil, byl jeho otec ředitelem společnosti Escher-Wyss & Co. v Ravensburgu.
Eugene Schwab pracoval pro společnost jako čestný prezident až do své smrti v roce
1982.  Společnost  Escher-Wyss  byla  založena  v  roce  1805.  Ve  dvacátém  století
vyvinula jedinečné, vysoce pevné materiály pro plynové turbíny, kompresory, elektrická
zařízení,  tepelná  čerpadla  a  další  tepelná  zařízení,  hydrauliku,  lodě,  letadla  atd.
Nedávno byly odtajněny materiály z amerických, německých, britských a švýcarských
archivů, které umožňují lépe pochopit, čím se společnost Escher-Wyss pod vedením
Eugena Schwaba zabývala před druhou světovou válkou a během ní: firma byla pod
zvláštní ochranou Hitlera kvůli svému významu ve vojensko-průmyslovém komplexu
Třetí říše a byl jí udělen čestný titul „vzorový národně socialistický podnik“. Escher-
Wyss byl, řečeno moderní terminologií, „městotvorným podnikem“ Ravensburgu. Otec
Klause Schwaba v jistém smyslu řídil  nejen firmu, ale i  město. Město bylo proslulé
zaváděním eugenických principů pro zabíjení „neužitečných jedlíků“; Ravensburg byl
testovacím místem pro technologie  vyvinuté  Institutem císaře Viléma.  Ravensburg,
ležící nedaleko německo-švýcarských hranic, proslul také jako tranzitní místo, odkud
se na konci války do Švýcarska dostávalo zlato uloupené nacisty v různých zemích.
V  Hitlerově  státě  zaujímala  firma  Escher-Wyss  zvláštní  místo  ve  vojensko-
průmyslovém komplexu, protože byla pověřena úkolem vytvořit... jaderné zbraně. Tuto
zbraň  se  Hitlerovi  nepodařilo  vytvořit,  ale  ve  firmě  Escher-Wyss  byly  provedeny
některé vývojové práce, které našly uplatnění v poválečném období.
Po získání vyššího technického vzdělání ve Švýcarsku pracoval Klaus pod dohledem
svých  rodičů  pro  společnost  Escher-Wyss.  Byl  pověřen  fúzí  německé  společnosti
Escher-Wyss a  švýcarské  Sulzer  AG.  Klaus  Schwab byl  zodpovědný za  nelegální
dodávky  komponentů  pro  výrobu  jaderných  zbraní  společností  Escher-Wyss  do
Jihoafrické  republiky.  Dělal  to  přinejmenším  do  roku  1971,  kdy  založil  Světové
ekonomické fórum (tehdy pod názvem Evropské manažerské fórum). OSN zakázala
dodávky materiálů a komponentů pro výrobu jaderných zbraní.Není pochyb o tom, že
se Klaus Schwab podílel  na pašování komponentů jaderných zbraní do Jihoafrické
republiky, ale trestu unikl. Proto se bojí byť jen zmínit jméno svého otce.
Co se týče matky Klause Schwaba, o té se donedávna vůbec nemluvilo. V roce 2021
Klaus  Schwab  překvapivě  poprvé  veřejně  uvedl  jména  svých  rodičů.  Schwabova
kniha All  Stakeholder  Capitalism obsahuje  věnování  jeho  rodičům: Mým  rodičům,
Eugenu Wilhelmu Schwabovi a Erice Epprechtové, kteří mě na vlastní kůži naučili, 
 jakou hodnotu má vzdělání,  spolupráce a princip stakeholderů.  Je uvedeno nejen
jméno mého otce, ale i mé matky, Erika Epprechtová, ale je to nestydatá lež. Erika
Epprechtová je nevlastní matkou Klause Schwaba. Jeho pokrevní matkou je Emma
Gisela  Tekelius  Schwabová,  rozená  Kilianová,  první  manželka  Eugena  Wilhelma
Schwaba.  Byla  stoprocentní  Židovka.  Brzy  po  Klausově  narození  se  v  Německu
zhoršilo  pronásledování  Židů  a  jeho  matka  byla  nucena  uprchnout  ze  země.  9.
prosince 1938 Emma Schwabová emigrovala do Spojených států pod jménem Gisela
Schwabová a zanechala zde malého syna Klause. Její osud není znám.
Otec se brzy znovu oženil.  Jeho ženou byla Erika Epprechtová,  jejíž  jméno uvádí
Klaus Schwab ve své knize. Klausova nevlastní matka, jak poznamenává autor knihy
Klaus Schwab a Čtvrtá říše, „byla statná árijka, přijatelná pro nacisty“. O rozvodu s
Emmou ani o novém sňatku s Erikou však nebyly nalezeny žádné záznamy. Možná,
že Erika Epprechtová nebyla tak docela zákonnou macechou budoucího prezidenta
Světového ekonomického fóra.
Klaus Schwab, který byl v raném dětství vychováván jako národní socialista, zatajil,
kdo byla jeho matka. Už v mládí se náš Schwab vžil do své role jako stoprocentní
Árijec. Jeho otec se mu snažil předat árijského ducha. Po Emmině útěku si Eugene
Schwab nejspíš oddechl: zasahovala by do jeho kariéry ve Třetí říši.
Klaus Schwab má staršího bratra, který se narodil Eugenovi a Emmě Schwabovým v

roce  1927.  Jmenuje  se  Hans  Schwab.  Na  rozdíl  od  Klause  se  vždy  považoval  za
plnohodnotného Žida (židovství není definováno otcem, ale matkou), matku nezapřel,
ale s otcem také udržoval kontakt. V Brazílii byla založena společnost, která se stala
součástí Escher-Wyss, a Hans ji řídil. Klaus Schwab se v jednu chvíli nechal slyšet, že
Eugene a Erika Epprechtovi navštívili Brazílii v roce 1960...
Autor  knihy  „Klaus  Schwab  a  Čtvrtá  říše“  píše:  „Klaus  Schwab  se  téměř  nikdy
neusmívá. Teď už víme proč. Ví, že je podvodník - cirkusový podvodník, který vyrostl se
stříbrnou lžičkou v ústech a jehož srdce se nemá o co podělit se světem.“
Takový člověk se hodí těm, kdo plánují  velký reset. Ne, není to Rothschild. Je však
nepochybně Rothschildovým agentem a chráněncem. Píšu o tom ve své knize Reading
Schwab. Inkluzivní kapitalismus a velký reset. Otevřené spiknutí proti lidstvu (Moskva:
Svět knihy, 2021).   Кто вы, доктор Шваб? Vyšel 24.8.2021 na fondsk.ru. 

SLOVENSKO - 9. díl
Velká Fatra tvoří samostatný celek Západních Karpat. Plně patří do povodí Váhu. Je to
kraj  zadumaný,  plný  lesů,  studánek,  pramenů,  turistice  nepřístupných  jeskyní,
nezalesněných  vrcholů  kopců  s  nádhernou  vyhlídkou,  dolin.  Nejznámější  je
Lubochňanská se stejnojmennou říčkou, dělící území na dva celky. Národní park  Velká
Fatra  zahrnuje  ta  nejhezčí  místa.   Nejvyšším bodem je  Ostriedok –  1592m. V celé
oblasti jsou jen dva horské hotely a 4 menší turistická zařízení. Nad jedinou osadou
SMREKOVICA leží  hůře přístupný hotel stejného jména. Do přelomu století to byla
vojenská zotavovna.
Přejděme  do  prvých  velehor  -  Nízkých  Tater.  Obvyklý  přístup  do  oblasti  je  z
Demänovské  doliny.  Jeskyně  stejného  jména  jsou  snad  veřejnosti  nejznámější  a

nejnavštěvovanější.   Jak  by  ne  –  zpřístupněno  je  1.600m
chodeb, síní, jeskyní, dómů, dokonce v šesti úrovních. Všechny
druhy  krásně  zabarvených  krápníků,  stalagmity,  staliktity  (ty
rostou  dolů),  a  spojených  stalagnátů.  Velký  dóm  je  opravdu
nádherný.  Prosakující  voda  vytvořila  3  krásná  jezírka  –
Korálové, Zlaté a Hroznové. Nízké Tatry jsou turistickým rájem.
Pár kroků a jsme u dolního konce lanovky na Chopok – 2024m
nad mořem, s přenádherným výhledem na Vysoké Tatry i na jih
do  kraje.  Soustava  lanovek  a  sjezdovek  je  lyžařským rájem.
Zdatní  turisté  milují  červenou  hřebenovou  túru-  Chabenec,
Chopok,   nejvyšší  Ďumbier  (2043m),   po  modré  turistické
značce se dá vyšlápmout Chopok až z Vrátné doliny.  Horská
chata na krásném místě má přilehavý poetický název Srdiečko.
Východní část  nad  Vyšnou Bocou je  národním parkem. I zde

je menší lyžařský areál s lanovkou. Tuto část odvodňuje Biely a Čierny Váh, přítoky
ústřední řeky Slovenska Váhu. Dovolte mi vložit malou histroku od mé manželky. I když
se to muselo jmenovat jinak, ženy ve městech chodily do „Sokola“. Na spartakíády se
těšily,  musel být prováděn výběr, ty co neuspěly, to obrečely. Byly městské, okresní,
krajské – kromě těch krásných celostátních. Na ty se cestovalo třeba i na Slovensko, do
Žiliny,  do   Žiaru.  Podnik  dal  autobus,  zdarma  se  podívaly  po  krásách  přírody.  Po
turistickém putování  Nízkými  Tatrami  ženy vtrhly  do  hostince  –  přítomní  muži  hned
zahalasili  „vítajtě  benešovské  dievčatá!“  (Sestra  náčelnice,  tak  se  jí  totiž  říkalo),
udiveně: „holky,  jakto že nás znají?“ Na zádech dresů měly velkými písmeny ČSAD
BENEŠOV. Pojďme k řece Váh. Zdejšímu kraji se říká Liptov. Liptovský Hrádok.  Už
Keltové si zde postavili hradiště. Roku 1312  byl postaven hrad, ze kterého  se název

přenesl i na dnešní město. Jsou zde 3 muzea, historická
budova  solného  skladu,  stromořadí  lip  se  rozrostlo  v
pěkné arboretum.  Přehrada Liptovská Mara se stavěla
10  let.  Hluboká  je  45m,  zabírá  2700  hektarů.  Jednek
zabraňuje  záplavám,  jednak  slouží  k  rekreaci.  Dálnice
D1 usnadňuje příjezd i ze vzdálenějších míst. Liptovský
Mikuláš ztratil za socializmu část názvu - svätý. Okresní
třicetitisícové město. Památky - synagoga, panské sídlo,
v okolí skanzen lidové architektuty Pribylina.V roce 1713
zde odsoudili na smrt Juru Jánošíka. V Ružomberku  má
na   hezkém  náměstí  své  mauzoleum  rodák  Andrej
Hlinka,  katolický kněz,  politik  a rozbiječ prvé republiky.
Zemřel  v roce 1938 – jak by se asi  za války vyvinuly
vztahy  k  nacistickému  Německu?  Ve  městě  sídlí
katolická  univerzita.  Blízký  Vlkolínec  s  dřevěnými
chalupami  dává  představu,  jak  se  žilo  na  Liptově  v
minulých stoletích. Je chráněn Unescem. Žijí tu ale lidé,
problém je jak vše zachovat, čelit náporu turistů a žít  v
současnosti. Také okolí je turisty vyhledávané, například

termální  koupaliště  v  Bešeňové.   Daším  velkým  městem  na  řece  je  Martin.  Bylo
přirozeným střediskem Turčianské župy. Sídlila zde Matice Slovenská, 30.101918 byla
vydána „Martinská deklarace“,  kterou  se Slovensko  spojilo  s  Českými zeměmi.  Za
socializmu byl vybudován těžký průmysl, dnes zůstaůla papírna, nové provozy zřídily
nadnárodní koncerny WV a Skanska. 
Přejděme do Vrútek na soutoku Váhu a řeky Turiec. Při mobilizaci  v roce 1938 zde
sloužil jako záložní důstoník můj otec. Sídlí zde správa Národního parku Velká Fatra.
Loni zde bývalý žák vtrhl do školy a zabil 5 lidí, než byl zastřelen. Co se to s lidmi i zde
děje? Hned vedle se nad řekou týčí majestátní
gotický hrad Strečno, střežící povážskou cestu
už od 14. století. Za Leopolda I., (vládl  1657 –
1705), odtud inicioval protihabsburké povstání
gróf  Tököly,  byl  samozřejmě  poražen  a  z
hradu  se  stala  ruina.  Zabezpečena   a
opravena byla v devadesátých letech.  Hrad je
opět přístupný. Na druhé straně řeky, výše na
kopci  jsme  s  rodinou  nějaký  čas  kempovali.
Jedinečný pohled mám dosud někde vzadu v
sítnici uschován. Dál půjdeme příště.                                                       Pavel Hruban
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